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Hřibova vzpoura

Dnes pražský magistrát uzavře svoje asistenční
centrum ve Vysočanech. Když se televizní mo-
derátor zeptal primátora Zdeňka Hřiba (Piráti),
co se stane 16. června, se sarkasmem sobě
vlastním odvětil: „Bude zavřeno.“ Ministr vnitra
Vít Rakušan, jehož STAN je koaličním partne-
rem Pirátů, se rozčiluje, že Hřib si dělá předvo-
lební kampaň. To je neférová podpásovka.
Pražský šéf už řadu týdnů veřejně říká, že
hlavní město je přetíženo a že sem proudí čty-

řikrát víc uprchlíků než
kamkoli jinam. Je na-
prosto logické, že kapa-
city jsou vyčerpané
a radní to museli řešit.
Volby nevolby. Navrhli,
aby se vyplácené so-
ciální dávky vázaly na
místo pobytu. Neboli

pokud chcete pět tisíc na osobu, musíte se pře-
sunout tam, kde je ubytování, práce i místa ve
školkách či školách. Vládní reakce byla zamí-
tavá, přičemž se odvolávala na právní normy.
Podle Hřiba šlo o vágní argumentaci, která ho
nepřesvědčila, že by to nešlo.
Ukrajinky s malými dětmi nemohou spát na
nádraží nebo v parku, a proto je nutné vymys-
let mechanismus, jak je motivovat k přesunu
do jiných regionů. Tomůže udělat pouze vláda,
avšak nedělá. Petr Fiala se s Hřibem sejde
17. června, tedy dva dny poté, co bude hotovo.
Takto se akční kabinet opravdu nechová.

„Fiala se s Hřibem
sejde 17. června,
tedy dva dny poté,
co bude hotovo.
Takto se akční
kabinet nechová.“

Krátce

Komentář

Cenamasa roste. Také
v akčních letácích řetězců
Praha – Průměrná cenamasa v akčních letácích
sedmi největších českých potravinářských řetěz-
ců v červnumeziročně vzrostla téměř o pětinu.
Nejvíce zdražila hovězí plec, a to o 42 procent na
zhruba 256 korun za kilogram. Podobně stoupla
cena také u vepřové krkovice, konkrétně
o 41 procent na 159,5 koruny za kilo. Vyplývá to z
analýzy společnosti Česká

koruny
Česká
koruny

distribuční, která je
největším distributorem akčních letáků. (čtk)

Visutý most v Dolní Moravě
přešlo už 45 tisíc lidí

PROCHÁZKANAD LESY. Za první měsíc od otevření
přešlo po nejdelším visutémmostě pro pěší na světě
Sky Bridge 721 v Dolní Moravě pětačtyřicet tisíc lidí.
„Kromě češtiny a polštiny, se nyní přidala němčina i
angličtina. Jsou tu auta z Nizozemska, Belgie, Francie,
Británie, je tady také hodně JaponcůMá to skutečně
světový přesah,“ uvedl marketingovýmanažer ski-
centra Sněžník v Dolní Moravě Tomáš Drápal. Foto: ČTK
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Levné lahváče zabíjí naše
hospody, vzkazují výčepní
Vesnické hospody se staly
ohroženým druhem. Čelily

staly
Čelily
staly

EET, covidu a nyní inflaci.
Jejich provozovatelům va-
dí i levné lahvové pivo.

PETR VAŇOUS

D
louhá léta
vlastnil Kamil
Pešek hospodu
v Rokytnici
v Orlických ho-

rách. Na podzim však štam-
gastům čepovat přestal
a mezi místními oblíbený
podnik teď prodává. „Už na
to nemám. Nejdřívmě na
kolena srazila covidová krize
a zdraví. A teď vysoké ceny
piva. Kdybychměl přistoupit
na ceny pivovarů a něco vy-
dělat, musel bych dát pivo za
padesát korun. A to tady
takřka na vesnici nikdo ne-
dá,“ postěžoval si Deníku
hospodský z dnes již bývalé
restaurace Eduard.
Podobně to vidí i jeho ko-

lega z branže Zdeněk Jaroš,
který dlouhá léta provozoval
vesnickou hospůdku v Do-
halicích na Královéhradecku.
„Během pár dní ji zavřu.
Vždyť nikdo nechodí. Lidi si
raději domů koupí výčepní
zařízení nebo navštěvují ile-
gální vesnické kluby. A pro
těch pár lidí, co sem v týdnu

přijdou, nemá cenu to dál
držet,“ řekl hospodský.
Sám však doufá, že se si-

tuace zlepší. „Zatím zavřu jen
do podzimu a pak se uvidí,“
doplnil.

PODPORA PIVOVARŮ
Jeho podnik patří k asi nejo-
hroženějšímu druhu restau-
rací v České
hroženějšímu

České
hroženějšímu

republice. Tím
jsou vesnické hospody. Po-
stupně je zasáhly zákaz kou-
ření, zavedení EET, korona-
viorvá krize a nyní i inflace.
Za poslední tři roky ukončilo
v obcích do pěti tisíc obyva-
tel podle údajů Plzeňského
Prazdroje provoz dvanáct
procent hospod, což je skoro
dvojnásobek v porovnání
s podniky veměstech nad
dvacet tisíc obyvatel.
Na úbytek vesnických

hospod reagoval Prazdroj
rozšířením svého programu
Vesnice, do kterého zatím
investoval skoro dvacet mi-
lionů korun. „Cílem je zasta-
vit vymírání vesnických
hospod, chtěli jsme je nao-
pak oživit a pomoct hospod-
ským, aby se jim hosté zase
vrátili,“ řekl zástupce plzeň-
ského pivovaruMilan Pavel-
ka. Před pěti lety se do pro-
gramu přihlásilo na osmde-
sát podniků. Letos už je to
861 provozoven.

Situaci venkovských hos-
pod nepodceňují ani Pivova-
ry Staropramen. Ty nabízejí
školení od sládka, jak se sta-
rat o pivo, a těm hospodám,
ve kterých se nájemce chystá
ukončit činnost, pomáhají
hledat nástupce. A pomoci se
snaží i severočeský pivovar
Svijany. „Jde třeba o opera-
tivnější a častější závoz
menšími sudy a individuálně
s nimi řešíme i jejich aktuál-
ní situaci,“ popsal ředitel
Svijan RomanHavlík.

LEVNÉ LAHVÁČE
Člen předsednictva Asociace
malých a středních podnika-
telů a spolumajitel několika
hospod Luboš Kastner tuto
formu pomoci vítá, ale
přidává i pohled
lidí zpoza výčepu.
„Pivovary by
nejlépe vymí-
rajícím vesnic-
kým hospodám
pomohly tím,
kdyby se sou-
středily na ce-
nu lahvového
piva a prodávali jej
za odpovídající cenu.
Vždyť je hrozné, když dnes
člověk koupí lahváče pod
deset korun. To je jeden ze
zabijáků tradiční české hos-
pody,“ uvedl.

Kromě toho by se podle něj
měl změnit i přístup vesnic-
kých hospodských. „Musí mít
osobní odvahu a lidi nalákat
na lepší služby. Ne jen sedět
v koutě a naříkat,“ dodal
Kastner. Výhodu u hospod
vmenších vesnicích vidí
v soudržnosti. „Člověk ve
městě asi těžko řekne Fran-
tovi, ať porazí prase a udělá
se zábava,“ uvedl Kastner.
Stesky hospodských

ohledně popíjení piva v ga-
rážích nevidí tak pesimistic-
ky. „Doma nikdy nebudete
mít tak dobré pivo, jako
v hospodě. Věřím, že tradiční
vesnické hospody nevymřou.
Musí však jít s dobou amys-
let ekonomicky,“ uvedl Kast-
ner.

CHOMUTOVSKÝ deník

Hora Svatého Šebestiána získala erb z Ukrajiny
MIROSLAVA ŠEBESTOVÁ

Hora Svatého Šebestiána –
Místo, kde před více než půl
stoletím stával kostel, má
Hora Svatého Šebestiána
opět zaplněné. Zdobí ho im-
pozantní ocelový erb s při-
pomínkou zbořené památky.
Postarali se o něj ukrajinští
kováři, které nezastavila ani
válka. Odhalený byl v pondělí
za přítomnosti několika de-
sítek horalů a faráře, který ho
posvětil.
Erbmá nezvyklé provede-

ní. Zavěšený je na dvou
sloupech se zdobným čelem
a nápisem Sebestiansberg.
Pod ním je plastika kostela

s letopočtem 1874–1967, kte-
rý připomíná položení zá-
kladního kamene a pozdější
odstřel zchátralého sva-
tostánku.
Dílo pro horskou obec

ukovali umělečtí kováři v
zakarpatskémměstě Iršava,
kteří práci neodřekli ani po-
té, co Ukrajinu napadla voj-
ska Ruské federace. „Je zřej-
mé, že do tohoto díla dali
opravdu kus svého srdce,“
ocenila starostka Lenka
Štelcichová. Kováři si s obcí
podali ruku čtyři dny před
začátkem války a své slovo
neporušili. „Pracovali na erbu
až do května,“ poznamenal
tlumočník Valerij Kulacký.

BRNĚNSKÝ deník

Exotická zahrada láká třeba svatebčany
GABRIELA PIRKLOVÁ

Přibice – Jako v přímořském
letovisku se cítí návštěvníci
exotické zahrady v Přibicích
na Brněnsku. Hned u vstupu
je ohromí několikametrové
palmy, olivovníky či fíkovní-
ky. V netradiční zahradě se
konají i svatby. Cizokrajné
rostliny rostou i v ulicích
malé jihomoravské obce.
I s dcerou je chodí do za-

hrady obdivovat třeba Zdeň-
ka Stojáková. „Je to něco ne-
obvyklého. Mám ráda veške-
rou zeleň, a je jedno zda je
cizokrajná, či domácí,“ říká
mladá žena.
Tropická zahrada v jiho-

moravské vesnici funguje

dva roky. „Od dětství jsem
rád pěstoval exotické rostli-
ny amým snem bylomít
krásnou zahradu pro rodinu
a kamarády. Postupně k nám
chodilo čím dál víc lidí, až
kapacitně přestala stačit,
proto jsme s kolegou vybu-

dovali větší veřejnou zahra-
du na novémmístě. Lidé ji
využívají třeba pro svatby,“
sděluje spolumajitel zahrady
Miroslav Effenberger.
Návštěvníci vmístě uvidí

cizokrajné rostliny, které se
dají pěstovat i v našich pod-

mínkách. „Máme tu zhruba
čtyřicet druhů palem, někte-
ré jsou vysoké i osmmetrů.
Dále spousty olivovníků,
kaktusů, agáve, mra-
zuvzdorné juky a speciální
stromové kapradiny z aus-
tralské Tasmánie. Z ovoc-
ných rostlin tumáme napří-
klad fíky, kaki či kiwi. Větši-
nu rostlin si pěstujeme sami
od semínek nebo dovážíme
ze Španělska či z Itálie,“ vy-
jmenovává Effenberger.
Největší raritou je podle

spolumajitele zahrady Jiřího
Michny 450 let starý olivov-
ník. „Má obrovský průměr
kmene. Do budoucna kolem
něj vznikne lavička na pose-
zení,“ dodáváMichna.
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